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اســماعیلی با بیان اینکه وقف امروز منشا 
خیرات و برکات فراوانی شــده و به حوزه های 
جدی چــون دانش های نوین و شــرکت های 
دانش بنیــان ورود کرده کــه کمک به اقتصاد 
کشور اســت، گفت: از سازمان اوقاف در حوزه 
دانش بنیان حمایت می کنیم زیرا رفتن وقف به 

سمت دانش و علم خدمت مبارکی است . 
به گزارش ایســنا، محمدمهدی اسماعیلی 
- وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســامی- پیش از 
ظهر امروز دوشــنبه )۱۷مهرماه( در همایش 
ملــی داوران وقف که در مرکــز همایش های 
بین المللی هتل ارم برگزار شــد با اشــاره به 
عملیات »طوفان الاقصی« اظهار کرد: پیروزی 
بزرگ جبهــه مقاومت در فلســطین در روند 

اتفاقات منطقــه در چهار دهه قبل طوری بود 
که جریان ملی مبارزه با صهیونیست ها احساس 
بن بست می کردند و کشــور پیشتاز در عرصه 
مبارزه دست دوستی را به سمت صهیونیست ها 
دراز کرد، اما امروز به برکت انقاب اســامی 
و پیش بینــی امام راحل، نشــانه های ضعف و 
شکســت برای هواداران این رژیم آشکار شده 

است . 
وی ادامــه داد: جمهوری اســامی ایران با 
رهبری جبهه مقاومت تمام معادلات منطقه را 
به ســمت پیروزی حق بر باطل هدایت کرد و 
این پرچم به دســت رهبر معظم انقاب است . 
در روزهای پایانی جنگ تحمیلی در ایامی  که 
برخی از روی سادگی مطلب می نوشتند که این 

جنگ چه عایدی داشت امام راحل چند حرکت 
را در پی جنگ تحمیلی پیش بینی کردند که 
یکی از فواید آن آزادی فلسطین و قدس بود که 

این پیش بینی امروز قابل لمس است . 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی یادآور شد: 
چه کسی این پیش بینی را می کرد که اینگونه 
در داخل خود ســرزمین های اشغالی موقعیت 
تهاجمی همیشگی تبدیل به ترس و فرار شود و 
بچه های مقاوت آنها را مورد تعقیب قرار دهند؟، 
اگر چند دهه به عقب برگردیم این اتفاق شبیه 
افســانه بود اما امروز به واقعیت تبدیل شــده 
اســت . امروز به برکت فرزندان انقاب اسامی 
و مقاومت، اســرائیل به ایــن حد از اضمحال 
رسیده اســت . وی در بخش دوم سخنان خود 

به موضوع وقف اشــاره کرد و افزود: ســازمان 
وقــف متولی امور مهمی اســت . امــروز هیچ 
مجموعه دینی را مشاهد نمی کنیم مگر اینکه 
به  واسطه این ســنت دینی برای مردم حفظ 
شده باشد . آموزش، محافل دینی، امور درمانی 
و بخش زیادی از این مســایل در جریان وقف 
رخ می دهد، اما اولویت در فرهنگ پاســداری 
و صیانــت از امر وقف اســت و هیچ موضوع و 
فعلــی را در فرهنگ عمیق تــر از وقف نداریم . 

وقف امروز منشا خیرات و برکات فراوانی شده 
و به حوزه هــای جدی چون دانش های نوین و 
شــرکت های دانش بنیان ورود کرده که کمک 
به اقتصاد کشور اســت .  وی در پایان با اشاره 
به اینکه امروز هر کســی در رقبه و حوزه وقف 
سوالی داشته باشد سازمان پاسخگو خواهد بود، 
گفت: از ســازمان اوقاف در حوزه دانش بنیان 
حمایــت می کنیم زیرا رفتن وقف به ســمت 

دانش و علم خدمت مبارکی است . 

اسماعیلی وعده داد

حمایت وزارت ارشاد از وقف های دانش بنیان

ادبیات تا چه زمانی هست؟
علی اصغر شیرزادی ادبیات را حاصل تخیل قدرتمند و قریحه ابداع می داند و 
معتقد است تا زمانی که انسان در جست وجوی معنا و کشف مناسبات پیچیده 

انسانی است، ادبیات هم هست . 
 این داستان نویس در گفت وگو با ایسنا درباره آینده بدون ادبیات و تأثیری که 
هوش مصنوعی ممکن است بر آینده ادبیات بگذارد، با تأکید بر این که اظهارنظر 
دقیق در این زمینه کار یک متخصص است و همچنین اطاعات وسیعی از هوش 
مصنوعی به ما داده نشده اســت، اظهار کرد: کار هوش مصنوعی و امکان هایی 
نظیر آن، داده پردازی است . در واقع بر حسب اطاعات و داده هایی که به آن داده 
می شود، می تواند فعالیت کند یا درباره موضوعی نظر بدهد؛ درحالی که ادبیات به 
معنای راستینش، به هیچ وجه نیازی به این مقوله ندارد . فکر نمی کنم ادبیات از 
هوش مصنوعی تأثیر بپذیرد مگر نویسنده ای بخواهد اطاعاتی درباره یک تاریخ 

مشخص در گوشه ای از داستان هایش بیاورد و به رایانه مراجعه کند . 
او درباره آینده بدون ادبیات نیز گفت: تا زمانی که انسان روی کره زمین است، 
فکر نمی کنم چنین چیزی امکان پذیر باشــد؛ از زمانی که انسان ها در جنگل با 
وســایل ابتدایی آتش روشن می کردند تا تاریکی شــب را پس بزنند، یک جور 
قصه گویی و روایت به وجود آمد، حتی در تصاویری که در غارها ترســیم شده، 
سعی شده نوعی روایت و شبه قصه گفته شود . این ماجرا تا به امروز ادامه داشته 

است . اساساً این تفکر را که جایگزینی برای ادبیات پدید آید، بعید می دانم . 
شــیرزادی در ادامه بیان کرد: وجه تمایز ادبیات با دیگر امور این اســت که 
ادبیات حاصل تخیل، خاقیت و قریحه نیرومند اســت . هیچ داستان نویسی بر 
اســاس نمودار و فرمول از پیش تعیین شــده، داستان نمی نویسد . شاید کسانی 
باشند که این کار را بکنند؛ اما آن داستان به تعبیری جعلی است . داستان نویسی 
فرمول بردار نیست و نمی شود با نمودار مشخصی نوشت، الگوریتم معینی ندارد 
بلکه بر خاقیت و تخیل نیرومند متکی است . می توان گفت تا زمانی که انسان 
در جســت وجوی معنا و کشف مناسبات پیچیده انسانی باشد، داستان و ادبیات 
وجود خواهد داشت . به نظرم داستان با یک نکته و نغمه  در ذهن شروع می شود 
و این موضوع نویســنده را رها نمی کند تا بر قلم بیاید و شکل بگیرد که حاصل 

آن می شود رمان و داستان . 
نویســنده »طبل آتش« و »هال پنهان« با تأکیــد بر این که ادبیات حاصل 
کشف معنا و تخیل است و نویسنده با موضوعی مشخص و از پیش تعیین شده 
به صورت سازوکار سروکار ندارد، اظهار کرد: ادبیات داستانی ما حدود ۱۰۰ سال 
سابقه دارد و روندی را پشت سر گذاشته لست، به رغم تفاوت هایی که در شیوه ها، 
نوع نگاه و طرز تلقی و تفکرها می بینیم، درخشــان ترین آثار ادبیات داستانی ما 
حاصل کشف معنا هستند؛ مثاً آثار بهرام صادقی که نوعی طنز تلخ در آن دیده 
می شــود، همواره این قابلیت را دارد که بارهــا بخوانید و در هر خوانش مفهوم 
دیگری را بیابید و درک کنید . همچنین داستان های صادق هدایت، غامحسین 
ساعدی و هوشنگ گلشیری . مثاً داستان »نمازخانه کوچک من« گلشیری را اگر 
با فاصله های زمانی بخوانید، خواهید دید مفهوم چندگانه دارد و این موضوع به 
روان شناسی انسان و پیچیدگی مناسبات انسانی و همواره دگرگونه پذیری انسان 
ولو این که مشهود نباشد، بازمی گردد . در هر کدام از موضوعات مورد اشاره، یک 
مفهوم همواره ســیال وجود دارد که با گذشــت زمان باز می توانیم به آن رجوع 
کنیم و برداشــت دیگری داشته باشیم . این موضوع حاصل چیست؟ داستان که 

تغییر نکرده، ما تغییر می کنیم و تجربه زیسته ما تغییر می کند . 
این نویســنده خاطرنشان کرد: رمان و داســتان می تواند به صورت گسترده 
به هســتی فردی و جمعی انســان بپردازد . کار نویسندگی نوعی کشف و خلق 
معناست ولو این که کوچک باشد . داستان و رمان مانند روشن کردن یک شمع در 
تاریکی است . ادبیات تعطیل بردار نیست هرچند ممکن است درخششی نداشته 
باشد و شمارگان کتاب کاهش داشته باشد . نوشتن برای یک داستان نویس مانند 

نفس کشیدن است و متوقف نمی شود . 
شــیرزادی درباره این که چرا ادبیات ادامه پیدا کند، با اشاره به این که ایران 
میراثی غنی و گران قدر در ادبیات دارد، گفت: ما بزرگانی در ادبیاتمان داریم که 
بی آن که بخواهند و تصمیمی گرفته باشند، چهره های جهانی هستند . ادبیات یک 
نیاز انســانی و بشری است؛ در واقع خاستگاه ادبیات، نیاز انسان به درک متقابل 
از هم اســت و بهترین وسیله ای است که انســان ها را به یکدیگر ربط می دهد 
و به انســان ها این امکان را می دهد تا خود و دیگری را بشناســند و در مقابل 
هر مصیبت، توســری خوردن و به ذلت کشیده شدن به همدلی برسند . ادبیات 
می تواند آدم ها را از یأس و ســیاهی و تاریکی رهایی بدهد . مثاً انسان ها بر پایه 
حکایت هایی که در »گلستان« ســعدی وجود دارد می توانند روشنایی ها را در 
درون خود پیدا کنند، همچنین این حکایت ها به انسان ها کمک می کند دیگران 
را در بدترین حالت تحمل کنند، به خرد ارج نهند و به تدریج اندیشه ورز شوند . 

او در پایان یادآور شد: ادبیات به نیازهای انسان پاسخ می دهد و هیچ گاه نیاز 
ما به ادبیات متوقف نمی شود . 

نگاه

مدیــرکل گردشــگری داخلــی از فعالیت 
میزهــای تخصصی گردشــگری و نتایجی که 
تاکنون احصا شده خبر داد و گفت: از ۸ روستا، 
تنها یک روســتا به مرحله نهایی برای ثبت در 
شــبکه جهانی رسیده اســت و از دیزنی لند در 

ایران خبری نخواهد بود . 
به گزارش خبرنگار ایلنا، عنوان شــعار سال 
گذشــته روز جهانی گردشــگری بازآفرینی در 
گردشــگری بود . به این معنا کــه بعد از کرونا 
نیازمند ورود تفکر جدید در گردشگری هستیم . 
ایران نیز درصدد بومی سازی این شعار برآمد و 
رویش اندیشه های نو در گردشگری ایران را در 

نظر گرفت . 
مصطفی فاطمی مدیرکل گردشگری داخلی 
در توضیح این مهم گفت: ســال گذشته برای 
تحقق شعار روز جهانی گردشگری برآن شدیم 
تا اندیشــه های نو را به گردشگری وارد کنیم و 
نخســتین گام ما نیز آن بود که از وزیر میراث 
و گردشگری درخواست کنیم تا محدویت های 
ســفر در دوران کرونا را بردارد . در نهایت نیز با 
حضور وزیر در جلسه هیات دولت و درخواستی 
که ارائه داد، تمام محدودیت های سفر برداشته 
شــد . این آغاز کار بــود . در ادامــه روز جهانی 
گردشگری ۲۰۲۲ را داشتیم و اتفاقات خوبی در 
جریان بود که با اتفاقات ســال رو به رو شدیم و 
در پی آن محدودیت هایی برای سفر ایجاد شد و 
سفر به نوعی تبدیل به اتفاقی بد شده بود . قبل از 
آن مردم به سفر می رفتند و تصاویر و عکس های 
خود را از جاذبه ها منتشر می کردند اما مدتی به 
گونه ای شــد که یا مردم سفر نمی رفتند و اگر 
هــم می رفتند دیگر عکس و تصویری منتشــر 
نمی کردند . در ادامه بر آن شدیم که در نمایشگاه 
بین المللی گردشگری تهران روند را تغییر دهیم 
و به تنوع در گردشگری روی آوریم و موضوعات 

جدیدی در گردشگری ایران باز کنیم . 
مدیرکل گردشــگری داخلــی همچنین از 
تشکیل ۴۰ میز تخصصی برای طرح موضوعات 
جدیــد در گردشــگری خبــر داد و گفت: در 
میزهای تخصصی ۳ کار انجام می شود . نخست 
آنکه سعی می کنیم تا چالش ها و مشکاتی که 
در آن موضوع وجود دارد را رفع کنیم . برای مثال 
در حوزه گردشگری معدن چالش بزرگی داریم 
که همان  عدم اجازه ورود تور به معدن اســت . 
ما ایــن مهم را احصا و موضوع را حل می کنیم . 

در حوزه گردشگری کشــاورزی نیز چالش آن 
است که مجوز داده نمی شود و وزارت کشاورزی 
مجموعه فعال را پلمپ می کند . ما با احصا این 
مشکات در صدد رفع موانع برمی آییم . چنانکه 
حدود ۱۸۰ مجوز گردشــگری کشاورزی طی 
ســال گذشته صادر شده است . بیشترین صدور 

مجوزها هم در استان گلستان است . 
او ادامه داد: دوم آنکه سعی می کنیم ایده های 
موجــود در آن زمینه را پــرورش دهیم و آنچه 
شدنی اســت را به نتیجه برســانیم . سوم آنکه 
سعی می کنیم تا در حوزه های تخصصی تشویق 
و ترغیب به سرمایه گذاری کنیم . کیفی سازی نیز 

اهمیت دارد . 
طبیعتگردی از گردشگری معدن تا آفرویدها

فاطمی با تاکید برآنکه در حوزه طبیعتگردی 
۴ میــز تخصصــی از گردشــگری معــدن و 
ژئوتوریست گرفته تا اکوتوریست و حیات وحش 
شــکل گرفت . با توجه به آنکه برای پارک های 
طبیعتگردی هیچ آیین نامه ای نداشــتیم لذا بر 
آن شــدیم تا چنین آیین نامه ای تدوین کنیم . 
همچنین چارچــوب مفهمومی برای پارک های 
طبیعتگــردی تعریف کردیم تا بر اســاس آن 
فعالیت هایی که امروزه باید بر اساس شعار سال 
۲۰۲۳ ســازمان جهانی گردشــگری که همان 
سرمایه گذاری ســبز است، را تعریف کنیم . این 
کار می تواند همان تحولی که در حوزه بومگردی 
بوجود آمده را در حوزه پارک های طبیعتگردی 

بوجود آورد . 
او ادامه داد: در حوزه گردشــگری معدن نیز 
تعدادی از ســایت ها که امکان تبدیل شدن به 
مکانی برای توســعه گردشگری معدن دارند از 
معدن پتاس در منطه خــور اصفهان گرفته تا 
معدن چغارت در یزد را احصا کردیم . توافقی با 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
)ایمیدرو( داشتیم و قرار شد شرکتی ایجاد کنند 
که تورهای گردشگری معدن در قالب آن شرکت 
برگزار شود . ورود معادنی که درآمدهای هنگفت 
دارند به حوزه گردشگری معدن کار خوبی است . 
از این رو در چند بخش از شکل برداشت گرفته 
تا بازدید از معادنی که کار بهره برداری در آن به 
اتمام رسیده را در نظر گرفتیم . یکی از کارهایی 
که معادن انجام می دهند آن اســت که بعد از 
اتمام بهره بــرداری، برای ایمن ســازی، هزینه 
هنگفتــی می کنیم و آنچه ســاختیم را خراب 

می کنیــم . درصورتی که همان منطقه می تواند 
تبدیل به جاذبه گردشــگری شود همانند آنچه 
در معدن نمک ســمنان شاهد هستیم و بسیار 

هم مورد استقبال قرار گرفته . 
فاطمی ادامه داد: معادنی که قابلیت استفاده 
بعد از اتمــام بهره برداری را دارند، شناســایی 
شــده اند و درحال حاضر تعداد آن ها حدود ۲۰ 
معدن است . معادن فیروزه، نمک و… در زمره 
این معادن هســتند . با توجــه به آنکه تغییرات 
مدیریتی در ایمیدرو زیاد بود نتوانســتیم کارها 
را پیش ببریم و اکنون به دنبال عقد تفاهم نامه 

جدید هستیم . 
مدیــرکل گردشــگری داخلــی همچنین 
درخصوص مدیریت ســفرهای طبیعت محور 
گفــت: یکــی از کارهای انجام شــده در حوزه 
آفرویدها بود تا مدیریت روی این بخش بوجود 
آید . پلتفرمی دراین خصوص درســت شده تا از 
طریق آن بتوان مانند اســنپ، خودرو آفرویدی 
ســفارش داد اما محور مشــخص است و دارای 
برچســت هســتند . البته قصدی برای برخورد 
بــا تورهای انفــرادی و… در حــوزه آفروید را 
نداریم بلکه باید مدیریت را اجرا کنیم و سپس 
بخش هــای دیگــر را تحت ایــن مدیریت قرار 
دهیم . با راهنمایی و رانندگی تفاهمی داشتیم تا 
خودروهایی که دارای برچست هستند، بتوانند 
فعالیت کنند . این ماشــین ها جی پی اس دارند 
و آموزش هــای لازم را از کمک های اولیه گرفته 

تا استفاده درست از محیط زیست را دیده اند . 
او درخصوص فعالیت میــز حیات وحش و 
قرقگاه ها نیز گفت: در بحث قرقگاه ها و شــکار 
مشکات بسیار زیادی داشتیم . این کار مدیریت 
نشــده بود از این رو قرار شد تا در قالب تورهای 
مشــخص بتوانیم از قرقگاه در حوزه گردشگری 
اســتفاده کنیم . هماهنگی این امر کار بســیار 
ســختی بود . بحث پرنده نگری و حیات وحش 
در یک کارگروه مشخص کار خود را شروع کرد . 
از هرمزگان و بوشهر گرفته تا خوزستان تورهای 
پرنده نگری فعال شده اند و آژانس های خدمات 

مسافرتی نیز در این حوزه ورود کرده اند . 
فاطمی همچنین از ورود میزهای تخصصی 
طبیعتگردی به حوزه مراکز تفریحی و آموزشی 
حیوانات خبر داد و گفت: این بخش باصاحب 
بود و کســی به آن ورود نمی کرد . حتا بحث باغ 
وحش ها و تبدیل آن به محل هایی که متناسب 

با محیط زیست باشد را در نظر گرفتیم . مشکلی 
که در حوزه حیوانات با آن روبه روییم آن است 
که به دلیل تابو بودن بحث حیوانات در کشــور 
ما هیچ کس مســئولیت ایــن بخش را برعهده 
نمی گرفت . همه خودشــان را کنار می کشند و 
سبب می شــود شاهد اتفاقاتی باشیم که در باغ 
وحش ها شاهد هســتیم . این بزرگترین مشکل 
ماست . وقتی مسئله ای تابو می شود کسی ورود 
نمی کند . رها می شــود و بدتر می شــود . آیا باغ 
وحش در کشــور ایجاد نمی شود؟ بله می شود 
اما به جــای آنکه حیوانی که در یک باغ وحش 
دیگر در حال مرگ را به باغ وحش جدیدی که 
امکانات بیشتری دارد انتقال دهیم، می رویم از 
خارج از کشــور حیوان وارد می کنیم . مســائل 
متعددی در این حوزه وجود دارد . باید نمونه های 
خوب را شناسایی، جدا کنیم و آموزش دهیم و 
به سمت پایداری ببریم و سایر مجموعه ها را به 

سمت این بخش ها بکشانیم . 
گردشگری روستایی و جای خالی ایران 

در فهرست جهانی
او ادامه داد: در حوزه گردشــگری روستایی 
نیز ۳ میز تخصصی راه اندازی شــده از عشایر، 
کشاورزی گرفته تا احصا رویدادهای گردشگری 
را در دست داریم . همچنین در حوزه روستاهای 
هدف گردشــگری ورود کردیم و بازبینی انجام 
دادیم . در نگاه نخست ۶۷۰ روستا در کل کشور 
انتخاب و قرار اســت به ۲۰۰ روستا برسد . تمام 
دســتگاه های مربوطه در حوزه روســتا، در این 
میز حضور خواهند یافت . بنیاد مســکن، بنیاد 
علوی، بنیاد برکت، ســازمان شــهر داری ها و 
دهیاری ها… در میز گردشــگری روستا حضو 
دارند و انتخاب روستاهای هدف گردشگر با نظر 
مشورتی این دستگاه ها و فعالان بخش خصوصی 
صورت می گیرد . شــاخص هایی در نظر گرفته 

شده تا از فعالیت های موازی کاسته شود . 
مدیرکل گردشگری داخلی با اشاره به آنکه 
انتخاب روســتاهایی که با شاخص های جهانی 
همخوانی داشته باشــند را نیز در نظر گرفتیم، 
گفت: در مرحله نخســت ۱۵ روستا را انتخاب 
کردیــم که در نهایت تعداد آن ها به ۸ روســتا 
رســید . کندوان در آذربایجان شرقی، میمند در 
کرمان، بیشه در لرســتان، قاسم آباد در گیان، 
کندلــوس در مازندران، ســهیلی در هرمزگان، 
ابیانــه در اصفهان و پالنگان در کردســتان به 

ســازمان جهانی میراث فرهنگی ارسال شدند تا 
به شبکۀ جهانی روستاها بپیوندند . تاکنون هیچ 
روستایی در ایران نداشتیم که بتواند در شبکه 
جهانی روســتاها جای گیرد . این ثبت بیشتر از 
ثبت جهانی آثار تاریخی برای ایران مفید فایده 
و در معرفــی ایران و جاذبه هــای آن تاثیرگذار 
خواهد بــود . ثبت هــای جهانی آثــار تاریخی 
به صرف حفاظــت انجام می شــود اما معرفی 
روســتاهای جهانی که از سوی سازمان جهانی 
گردشــگری معرفی می شود مستقیم در لیست 

تمام آژانس های گردشگری دنیا قرار می گیرد . 
او تاکید کرد: در منطقه خاورمیانه تنها یک 
روســتا که آن هم در کشور عربستان قرار دارد 
توانســته در شبکه جهانی روستاها ثبت شود و 
ایران تاکنون نتوانسته هیچ کدام از کاندایدهای 
خود را ثبت کند . امیداریم امســال حداقل یک 

روستا را بتوانیم ثبت کنیم . 
فاطمی درخصوص چرایی  عدم توانایی ایران 
برای ثبت یکی از روســتاهای خود در شــبکه 
جهانی روستاها گفت: شاخص های سختی برای 
ثبت جهانی وجود دارد و برخی از این شاخص ها 
را نتوانســتیم در ایران فراهم کنیم . از آن جمله 
می توان به حضور در وبسایت های جهانی مانند 
Tripadvisor، Booking. com و .. . اشــاره 
کرد که به دلیل تحریم ها نتوانستیم این کار را 
انجام دهیم . همچنین پهنای باند باید مشخص 
باید و در روســتاها امکانات کامل گردشــگری 
وجود داشــته باشد . ســعی کردیم ۸ روستای 
ایران که از همه مشهور تر هستند و گردشگری 
سال هاست در آن جریان دارد را انتخاب کنیم . 
با توجه به شــرایط پیش رو در مرحله نخست 
تنها یک روستا از ایران انتخاب شد و سایرین رد 
شــدند . مرحله دوم نیز به زودی برگزار می شود 
و امیدواریم ایــن تنها کاندیدای ایران بتواند در 

شبکه روستاهای جهانی ثبت شود . 
گردشگری شهری و طرح های ناتمام 

اجرا نشدنی
مدیرکل گردشگری داخلی درخصوص میز 
گردشگری شهری نیز گفت: توجه به پارک های 
موضوعــی را مد نظر قرار دادیــم . در اصفهان، 
کیش، تهران و مایــر این پارک های موضوعی 
شــکل گرفته اند و به زودی در مشــهد پارک 
موضوعی جدیدی را خواهیم داشت . سعی داریم 
محورهای گردشگری شهری را احصا کنیم . البته 
هنوز برنامه ای برای راه اندازی پارک هایی مانند 
دیزنی لند نداریم و پیشــنهاداتی برای پارک ها 
با موضوع میراث فرهنگی و آثار تاریخی داریم . 
قرار بود پارکی شبیه به دیزنی لند داشته باشیم 
اما تاکنون بنابر دلایلی متوقف باقی مانده و بعید 
می دانم که تا چند سال آینده هم محقق شود . 

او همچنین از آماده ســازی اطلس تجاری و 
خرید خبر داد و گفت: رویدادهای گردشــگری 
شهری احصا شده و شاخص هایی برای شهرهای 
جهانی گردشگری درآوردیم که با توجه به آنکه 
هنوز این اتفاق در ســازمان جهانی گردشگری 
نیفتاده شــاید بتوانیم در این حوزه پیشــقدم 
باشــیم . با توجه به آنکه طرح شــهر گردشگر 
رها شــده درصدد احیای آن برآمدیم . آن طرح 
موفق نبود چراکه با تغییر مدیریت ها شاهد رها 
شدن نیمه کاره طرح ها هستیم . سعی کردیم این 
طرح را در قالب جدید و با مدیریت و ایده قبلی 
احیا کنیم . بخش هایی که قابل اجراست را اجرا 
می کنیم که فکر کنم حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد آن 

قابل اجرا باشد . 
فاطمی با اشــاره به آنکــه یکی از بزرگترین 
دلایل عدم موفقیت در حوزه گردشگری شهری 
نبود تعریف محور گردشگری شهری است، گفت: 
در این حوزه آدم متخصص نداریم . عمده شهرها، 
هزینه های زیادی برای محور گردشگری کرده اند 
اما محورها درســت بسته نشده اند چراکه هنوز 
تعریف درســتی نداریم و بعضا بر اساس میراث 
و آثار تاریخی بسته می شود . برای مثال همدان 
برای آنکه ثبت جهانی شود، محور گردشگری را 
خطی بســته که اصا از نظر اصول محور بستن 
اشــتباه اســت . بعضی از محورهای گردشگری 
نیازمند تعریف و ایجاد جاذبه های جدید هستند . 
یــزد، اصفهان، لرســتان و… درصــدد کامل 
کردن محور گردشــگری خود هســتند . عمده 
محورهــای پیاده، محورهای حلقوی هســتند 
و محورهای ســواره، خطی هستند که باید در 
 کنار جاذبه ها، پارکینگ و ســرویس بهداشتی 

در نظر گرفته شود . 

فقط یک روستا به مرحله نهایی ثبت در شبکه جهانی رسید

ادامه توقف ساخت دیزنی لند در ایران

ساترا به جدول پخش نمایش خانگی ورود کرد

ممانعت از ساخت بی رویه برنامه های مافیا
شورای راهبری مجمع »رصتا« یا هدف آنچه 
»تامیــن منافع ذی نفعــان و کاربران« خوانده 
است و به توصیه رئیس سازمان صداوسیما، به 
جدول پخش برنامه های شبکه نمایش خانگی 
ورود می کنــد . به گزارش ایســنا، این خبر را 
رئیس شورای راهبری مجمع رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر ایران)رصتا( اعام و تاکید کرده 
اســت از این طریق مردم می توانند بیشــتر از 

منافع شبکه نمایش خانگی بهره مند شوند . 
گویــا تصمیم جدید ســاترا در پی تولید و 
انتشــار برنامه های مافیا و برخــی برنامه های 
مشابه اتخاذ شده و مجمع رصتا به عنوان مجمع 

صنفی، مأموریت پیدا کرده است تا چهارچوبی 
را برای تعیین جدول پخش سکوهای نمایش 
خانگی طراحی کند تا از این پس شاهد پخش 
همزمان برنامه های مشــابه در شبکه نمایش 
خانگی نباشیم . روابط عمومی سازمان تنظیم 
مقررات رســانه های صوت و تصویر فراگیر در 
فضای مجازی )ساترا( به نقل از مهدی شاملو ـ 
رئیس شورای راهبری مجمع رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر ایران)رصتا( ـ که در سیزدهمین 
جلســه این مجمــع صحبت می کــرد، آورده 
اســت: رویکرد مجمع »رصتا« در نظر گرفتن 
توأمــان منافع ذی نفعان و کاربران و همچنین 

پیگیری سیاســت ها و اهــداف نهاد تنظیم گر 
فضای مجازی است . این مقام مسوول با اشاره 
به جلســه مجمع رصتا با شورای عالی فضای 
مجازی، شورای عالی انقاب فرهنگی و شورای 
فرهنگ عمومی کشــور، به رسمیت شناخته 
شدن مجمع »رصتا« بین سازمان های مرتبط 
با حوزه صوت و تصویر فراگیر را از دستاوردهای 
عملکرد این مجمع دانســت و گفت: به زودی 
کمیسیون نقشه بازار مجمع »رصتا« تشکیل 
خواهد شد تا با همکاری معاونت تنظیم بازار و 
توسعه کسب و کارهای ساترا شاهد فعالیت های 

دیگری در این حوزه باشیم  . 

جزئیات مراسم تشییع پیکر آتیلا پسیانی اعلام شد
پیکر آتیا پســیانی، هنرمند سینما و تئاتر کشــورمان که پس از یک دوره 
مبارزه با بیماری چشم از جهان فروبست، صبح پنجشنبه )۲۰ مهر ماه( در پهنه 

رودکی تشییع خواهد شد . 
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشی، مراسم 
وداع با زنده یاد آتیا پســیانی، بازیگر و کارگردان تئاتر، سینما و تلویزیون ایران، 
صبح روز پنجشــنبه )۲۰ مهر ماه( در پهنه رودکی برگزار خواهد شــد و پیکر 
او تا آرامگاه ابدی اش در قطعه هنرمندان بهشــت زهرا تشــییع می شود .  آتیا 
پســیانی، پس از یک دوره مبارزه با بیماری، روز جمعه ۱۴ مهر، چشم از جهان 
فروبســت و درگذشــت او، جامعه هنری کشور را ســوگوار کرد و تاسف و تألم 

بسیاری برانگیخت . 

آرزوهای هنگامه مفید برای کودکان
هنگامه مفید، بازیگر و شاعری که کودکی همه ما با کارهای هنری او آمیخته 

شده، آرزو دارد روزگار با همه کودکان جهان مهربان باشد . 
برای تبریک هفته کودک از طرف ایســنا با هنگامه مفید، بازیگر، نویسنده، 
شــاعر و ترانه ســرایی که اغلب کارهای خود را برای کودکان به انجام رسانده، 
تماس کوتاهی گرفتیم .  اتفاقات چند وقت گذشته و درگذشت فردوس کاویانی 
و آتیا پسیانی که به فاصله اندکی رخ داد، سبب شده حال او هم مانند بسیاری 
از همکاران هنرمندش خوش نباشــد اما همین که از هفته کودک می گوییم، از 
همان پشت تلفن هم می توانیم لبخندش را ببینیم که می گوید: راست می گویید 
هفته کودک! و با لحنی حسرت بار ادامه می دهد: ای کاش روزگار برای کودکان 
همه جهان خوب باشــد! او ادامه می دهد: چــه فرقی می کند، هر کودکی، بچه 
ماســت، در هر جای جهان که زندگی کند . از کــودکان منطقه خودمان حرف 
می زنیم که درگیر جنگ شــده اند و او با لحنی غمناک می گوید: آدمی دلش به 
درد می آید وقتی می بیند این کودکان بی گناه در آتش جنگ می ســوزند . کاش 
آرامش در کل جهان حاکم شــود و کودکان در شرایطی خیلی بهتر از این رشد 

کنند و خاطرات کودکی شان شیرین تر از اینها باشد . 
هنگامه مفید تاکنون نمایشنامه های زیادی برای کودکان نوشته است . یکی 
از آخرین نمایشــنامه هایی که از او اجرا شده، »دختران باغ های قالی« است که 

افسانه زمانی آن را به صحنه برد . 
بســیاری از ترانه های کودکانه ماندگار همچون »خوشحال و شاد وخندانم«، 

»یه روزی یه آقا خرگوشه« و  .  .  . با صدای او به گوش کودکان رسیده است .  

وضعیت محمد شیری در آی سی یو
محمد شیری ـ بازیگر سریال های طنز ـ چند روزی است که به دلیل مشکل 

خونریزی در بخش مراقبت های ویژه بستری است . 
محمد شیری ـ بازیگر تلویزون سینما و تئاتر ـ در گفت وگویی کوتاه با ایسنا 
درباره وضعیت خود در بیمارســتان توضیح داد: از روز چهارشنبه حالم بد شد و 
از ناحیه دهان خونریزی داشتم و به بیمارستان آمدم و در آی سی بستری شدم . 

مشکل زمینه ای دارم و بیشتر به حرص و جوش برمی گردد . 
شــیری که از هفته گذشته روز چهارشنبه در بیمارستان یاس بستری شده 
اســت، به گفته خودش در حال حاضر وضعیت مساعدی دارد و امروز سه شنبه 

۱۸ مهر ماه به بخش عمومی منتقل می شود . 
محمد شیری از جمله بازیگران پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون کشورمان 

است که از سال ۱۳۴۹ فعالیت خود را آغاز کرد . 
وی پــس از حضور در آثار صحنه ای بــا کارگردانی هنرمندان برگزیده تئاتر 
کشــورمان، به ایفای  نقش در ســریال های تلویزیونی و فیلم های تلویزیونی نیز 
پرداخت و طی چند ســال گذشــته با مجموعه تلویزیونی »شب های برره« به 
شــهرت دســت پیدا کرد .  او چندی پیش در برنامه »جوکر« احسان علیخانی 

حاضر شده بود و در سریال »سلمان فارسی« هم بازی دارد . 

اخبارکوتاه


